
طبق صحبت هایی که از سوی 
مدیران شهرداری، شورای شهر 

تهران و وزارت ارشاد شنیده 
می شود، قرار بود حریم و عرصه 

این بنای فرهنگی ساماندهی 
شود. تاکنون چه اقدا می  در این 

خصوص صورت گرفته است؟
آخریـــن اتفاقی کـــه شـــاهد آن بودیم 
نصـــب دیوارهـــای موقـــت و کارگاهـــی 
بـــرای ســـاماندهی حریـــم 
این بنا اســـت.  تأکید 
 می کنـــم کـــه این 
دیوارهـــا موقت 

و صرفاً جهت عملیات ســـاختمانی است. 
امـــا واقعیت این اســـت که اجـــرای طرح 
ســـاماندهی نیازمنـــد اختصـــاص اعتبـــار 
جداگانـــه ای اســـت و بـــه نظـــر  می رســـد 
ســـرعت پایین اجـــرای آن به دلیل بودجه 

کم اســـت.
آیا در ساماندهی، شورای شهر و 
شهرداری عهده دار تأمین مالی 

شده است یا وزارت ارشاد ؟
طبق توافق وزیر ارشـــاد و شـــهردار تهران، 
قـــرار اســـت هزینـــه از ســـوی خـــود وزارت 
تأمین شود و شـــهرداری صرفاً امور اجرایی 
را بـــر عهـــده بگیـــرد. در اجـــرای دیوارهای 
کارگاهی همکاری خوبی از ســـوی شهرداری 
دیدیم و حمایت معنوی شـــورای شـــهر نیز 
قابل تقدیر اســـت اما بهتر بود شـــهرداری و 
شورای شـــهر نیز گوشه ای از تأمین مالی کار 
را بـــر عهده بگیرنـــد که البته عمـــاً چنین 

توافقـــی صورت نگرفته اســـت.
ساماندهی دستفروش ها به 

کجا رسیده است؟ به نظر  می رسد 
با وجود  تأکید به ممانعت از 

فعالیت دستفروش ها، همچنان 
فعالیت آنها اطراف بنا ادامه دارد؟

در خصوص ســـاماندهی دستفروش ها 
بـــه شـــهرداری نقد داریـــم و هـــر چند در 
ســـاخت دیـــوار موقت همـــکاری خوبی 
داشـــتند اما همچنان در بخشی از ضلع 
غربـــی فعالیـــت دســـتفروش ها ادامـــه 
دارد. قـــرار بود در کوچه »ســـرمد« زمینی 
برای ساماندهی دستفروشان اختصاص 
یابـــد و بازارچـــه ای جهت فعالیـــت آنها 
راه انـــدازی شـــود امـــا در وضعیـــت فعلی 
شـــهرداری یـــا بـــه دلیـــل نزدیکـــی بـــه 
ایـــام نـــوروز بـــا فعالیت دســـتفروش ها 
مماشـــات دارد و یـــا اینکه هنوز ســـاخت 

بازارچـــه خاتمه نیافته اســـت.
قرار است با ساماندهی، 

شهروندان شاهد چه تحولی 
در پیرامون این بنای تاریخی و 

فرهنگی باشند؟
ایـــن دیدگاه وجـــود دارد که قرار اســـت با 
ســـاماندهی، ورود و خروج شـــهروندان 
کنتـــرل شـــود. لازم بـــه ذکـــر اســـت که 
ســـاماندهی بـــه ایـــن معنی نیســـت که 
تردد شهروندان در پیرامون بنا را محدود 
کنـــد؛ بلکه در مقابـــل انتظار  می رود 
فضای امنی در کنـــار این محیط 
فرهنگی فراهم شـــود تا افراد 
بزهـــکار نتواننـــد فعالیت 
داشـــته و بـــرای مـــردم، 
آزاری به دنبال داشـــته 

. شند با
منظور شما از بزه، 

ساماندهی وضعیت 

پارک دانشجو است؟
خیر. قبل از انقاب تئاتر شـــهر مانند هر 
بنای دیگـــری عرصه یا حیاطی داشـــت. 
در زمـــان آقـــای کرباســـچی کـــه طـــرح 
برداشـــتن نرده هـــای بوســـتان ها اجـــرا 
شـــد، به اشـــتباه نرده های تئاتر شـــهر را 
برداشـــتند و در حریم این بنا حتی مترو 
ســـاختند. این درحالی اســـت که  تأکید 
مـــا بازگشـــت مالکیـــت حریم اســـت تا 
طبق مصوبه میـــراث فرهنگی، محدوده 
حیـــاط تئاتر شـــهر بـــه این بنا مشـــخص 
شـــده و بازگردد. برای ورود و خروج مردم 
نیز صرفاً دغدغه ما این اســـت که امنیت 
افـــراد تأمین شـــود تـــا شـــهروندانی که 
پیرامون بنا ســـکونت دارند یا خانواده ها 
و افـــراد دیگـــری کـــه تئاتر نمی رونـــد اما 
عاقه مند به اســـتفاده از فضای پیرامون 
بنا هســـتند، بدون دغدغه بتوانند تردد 
کنند. بحث پارک دانشـــجو جدا اســـت.
اینکه نیم قـــرن از عمر این بنـــا  می گذرد 
و ما همچنان شـــاهد آسیب هایی مانند 
آتش روشـــن کردن، یادگاری نوشتن روی 
در و دیـــوار بنا و دزدیدن دســـتگیره های 
درهای آن هســـتیم، باعث تأسف است.

به نظر  می رسد همین قدمتی که 
برای بنا اشاره کردید کار نگهداری 
را سخت کرده و داخل ساختمان 

نیز نیازمند تعمیر است. موانع 
اجرای این مهم را بفرمایید.

پیـــش از ایـــن، هـــر چنـــد ســـال یک بار، 
بـــرای بازســـازی بنا بودجـــه ای اختصاص 
 می دادنـــد امـــا  در  ســـال های اخیـــر  این 
بودجـــه به حدی اندک اســـت کـــه کفاف 
بازســـازی را  نمی دهـــد. 5 هـــزار و 400 متر 
بنـــا داریـــم کـــه نمی توانیم با 3 تـــا نهایت 
5 میلیـــارد تومـــان در ســـال، نســـبت به 
نگهـــداری آن اقـــدام کنیـــم. آن هـــم در 
وضعیتـــی کـــه بخش هـــای مختلـــف بنا، 
نیازمند رسیدگی اســـت. به عنوان مثال، 
ســـقف های کاذب زیـــر ســـالن اصلـــی یا 
بک اســـتیج کـــه اتاق هـــای فنـــی و گریم 
را شـــامل می شـــود نا امن بوده و احتمال 
آتش ســـوزی دارد. امـــا ایـــن مبالغـــی که 
بـــه دســـت ما  می رســـد بـــا ایـــن وضعیت 
تور می،  دســـت ما را بســـته اســـت. دیگ 
بخـــاری کـــه بـــرای ســـرمایش و گرمایش 

نیازمنـــد تعمیـــر اســـت هر ســـال بـــا یک 
تعمیـــر جزئی بـــه حال خود رها می شـــود 
و سیم کشـــی و کابل کشـــی ســـاختمان 
یک نقشـــه ندارد تـــا مهندس بر اســـاس 

آن اقـــدام کند.
یعنی نقشه ای از تأسیسات تئاتر 

شهر در دست نیست؟
نخیر. پیش از انقاب نقشـــه هایی بوده 
امـــا بعد از انقـــاب به دلیل بازســـازی ها 
و تعمیر هـــا مخـــدوش شـــده اســـت. در 
وضعیـــت فعلـــی یک نقشـــه درســـت از 
تأسیســـات نداریـــم کـــه سیم کشـــی ها 
بر اســـاس آن اصاح و بازبینی شـــود. با 
وجود تما می  این مشـــکات و کمبود ها، 
اخیراً ما ســـرویس های بهداشتی و کف 

راه رو ها را تعمیـــر کردیم.
در خصوص درآمدزایی تئاتر 

شهر بفرمایید و اینکه آیا گردش 
مالی این مجموعه، برای تعمیر و 

نگهداری آن صرف می شود؟
برخـــی اجراهـــای مـــا 15 و برخـــی 30 بار 
اســـت. بـــرای ســـالن اصلـــی تـــا 40 بـــار 
هـــم اجرا داشـــتیم. بـــر همین اســـاس 
درصورتی که ســـالن های بلک باکس دو 
نمایش در دو ســـانس متفاوت داشـــته 
باشـــند، ما ســـالانه بالغ بـــر 35 نمایش 

در ایـــن ســـالن داریم.
از ســـال 1401 بـــا هـــدف حمایـــت خیل 
ر  د تـــر  تئا ن  یا نشـــجو ا د ز  ا ی  کثیـــر
ســـالن های چارســـو، قشـــقایی و ســـایه 
دو اجرا تعریف شـــده اســـت کـــه اگر این 
تعداد اجرا نباشـــد، ســـالانه رقـــم اجرا ها 
کاهـــش  می یابـــد. ایـــن اقـــدام موجب 
شـــد گردش مالـــی مجموعه بـــا افزایش 
مواجـــه شـــود و در نزدیک به یک ســـال 
و دو مـــاه اخیر 20 میلیـــارد تومان گردش 
مالـــی داشـــتیم. ایـــن رقـــم به حســـاب 
مرکز هنرهای نمایشـــی واریز می شـــود 
و مجموعـــه تئاتـــر شـــهر حســـاب مالی 
مســـتقلی ندارد. اما آنچه انتظار ماست 
این اســـت که طبق توافـــق باید 20 درصد 
از این رقم به ســـالن برگردد که عماً کل 
ایـــن رقم بـــر نمی گـــردد. در واقـــع مرکز 
هنرهای نمایشی ســـالانه تنخواهی برای 
ما در نظر  می گیـــرد و عماً این مجموعه 

بـــا کمبـــود مالی مواجه اســـت.
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 تئاتر شهر به کجا رسید؟
ونوس بهنود

 روزنامه نگار

تئاتر شـــهر کـــه از آن بـــا عنـــوان بزرگ تریـــن مجموعه 
نمایش تئاتـــر ایران یاد می شـــود این روزها به واســـطه 
فقـــر اعتبـــاری نـــه تنهـــا حـــال وخیمـــی  دارد بلکـــه از 
توانمنـــدی خـــود نیز قـــادر بـــه درمـــان زخـــم تعمیر و 
نگهـــداری نیســـت. تئاتـــر شـــهر در دوران محمدرضـــا 
ح در شـــهر تهران  پهلـــوی  و  بـــه  ابتـــکار همســـرش فـــر
ســـاخته شـــد. ایـــن ســـاختمان در محلی کـــه پیش تر 
کافـــه شـــهرداری )کافه بلدیـــه( خوانده می شـــد و عصر 
پنجشنبه و جمعه ها بازی ســـازان، نمایشگران، سیرک 
بـــازان و معرکه گیران جمع می شـــدند تـــا از هنرنمایی 
آن هـــا، تهرانی هـــا اوقـــات فراغـــت خـــود را پـــر کنند با 
نظـــارت مهندســـی علـــی ســـردارافخمی  از شـــاگردان 
هوشـــنگ ســـیحون در طول پنج ســـال ســـاخته شد و 
در ســـال ۱۳۵۱ گشـــایش یافـــت. این مجموعـــه در روز 
شـــنبه هفتم بهمـــن ۱۳۵۱ با روی صحنـــه رفتن نمایش 
بـــاغ آلبالـــو نوشـــته آنتـــون چخـــوف و بـــه کارگردانی 
آربـــی اوانســـیان  بـــه عنـــوان مدرن ترین ســـالن تئاتر 
تهـــران افتتاح شـــد. ســـاختمانی مـــدور و خیمه گونه 

که معماری تماشـــاخانه های ایرانـــی را در ذهن تداعی 
می کند. ویژگـــی مهم دیگر تئاتر شـــهر در پلان دایره ای 
شـــکل آن اســـت. این پلان ترکیبی از معمـــاری یونان 
باســـتان و روم باســـتان و بناهـــای مربوط بـــه نمایش 
نظیر پانتئون و کولوســـئوم اســـت.تنها سالن اصلی آن 
گنجایش ۵79 نفـــر را دارد و در طـــول دهه ها اجراهای 
فاخـــر بســـیاری را به خـــود دیده اســـت. در آغـــاز تئاتر 
شـــهر و اجرای تئاترها تحت سرپرســـتی سازمان جشن 
هنر شـــیراز بود ولی پـــس از چندی به ســـازمان رادیو و 
تلویزیون ملـــی ایران واگذار شد.ســـپس تحت نظارت 
اداره فرهنـــگ قـــرار گرفـــت و پـــس از انقلاب اســـلا می 
 نیـــز وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد اســـلا می  سرپرســـتی آن 
را بـــر عهده گرفـــت. ایـــن روزهـــا وضعیت وخیـــم این 
ســـاختمان به نمـــادی از نوع نـــگاه به مقولـــه فرهنگ 
تبدیل شـــده اســـت. ســـیدمحمدجواد طاهـــری مدیر 
ایـــن مجموعـــه در گفت وگو بـــا »ایران جمعـــه« آخرین 
وضعیـــت ایـــن بنـــای فرهنگـــی و تما مـــی  اقدامـــات 

ســـاماندهی آن از حـــرف تـــا عمل را تشـــریح کرد:

پیش از این، هر 
چند سال یک بار، 

برای بازسازی 
بنا بودجه ای 

اختصاص 
 می دادند اما از 
سال 1401 این 

بودجه به حدی 
اندک است که 

کفاف بازسازی را 
نمی دهد. 5 هزار 

و  400 متر بنا داریم 
که نمی توانیم با 3 
تا نهایت 5 میلیارد 

تومان در سال، 
نسبت به نگهداری 

آن اقدام کنیم. 
آن هم در وضعیتی 

که بخش های 
مختلف بنا، 

نیازمند رسیدگی 
است


